
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty,

Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu, Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji oraz Komisji Rewizyjnej w dniu  21 marca  2023 roku 

o godzinie 1400 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 12 radnych
nieobecnych                - 2 radnych /P. Strzelecki, M. Klafczyński/

Zaproszony gość - Adrian Stankiewicz Starszy specjalista ds. pszczelarstwa  Kujawsko-Pomorski

Ośrodek Doradztwa Rolniczego w Minikowie Oddział w Zarzeczewie.            

Listy obecności stanowią załącznik niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Drogownictwa Marcin Dunajski.

Przewodniczący  Komisji  Marcin  Dunajski  –  o  godzinie  1400 otworzył  wspólne  posiedzenie
Komisji  i  po  powitaniu  radnych  i  zaproszonych  gości  stwierdził  kworum  pozwalające  na
podejmowanie prawomocnych decyzji.

III Proponowany porządek posiedzenia:

1. Sprawy regulaminowe.
2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia komisji.
3. „Pszczelarstwo-recepta na zdrowie”.
4. Analiza sprawozdania z działalności Dziennego Domu Pobytu za 2022 r.
5. Informacja na temat realizacji dróg Gminnych w roku 2022.
6. Projekty uchwał i tematy informacyjne.
7. Zapytania, sprawy różne.
8. Zakończenie. 
                                                           
Przewodniczący Komisji Marcin Dunajski  – odczytał treść porządku posiedzenia i zapytał czy
ktoś ma uwagi do porządku posiedzenia.
Porządek posiedzenia przyjęto bez uwag.

Ad.2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji.

Przewodniczący  Komisji  Marcin  Dunajski   –  poprosił  o  przyjęcie  protokołu  ze  wspólnego
posiedzenia Komisji, które odbyło się 14 lutego  2023 roku. 
Radni przyjęli protokół jednogłośnie.

Następnie  Przewodniczący  Komisji  poprosił  o  przyjęcie  protokołu  z  posiedzenia  Komisji
Budżetowej i Samorządu, która odbyła się 2 marca 2023 roku.
Radni przyjęli protokół jednogłośnie.
 
Ad.3. „Pszczelarstwo-recepta na zdrowie”.

Przewodniczący  Komisji  Marcin  Dunajski   –  poprosił  Pana  Adriana  Stankiewicza
o przedstawienie prezentacji.

Adrian Stankiewicz Starszy specjalista ds. pszczelarstwa – przedstawił materiał multimedialny
nt.”Pszczelarstwa – Recepta na zdrowie”. Materiał stanowi załącznik do protokołu.
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Radna Jolanta Wypych – zapytała jak długo można przechowywać miód oraz gdzie można kupić
produkty pszczele, o których opowiadał Pan Adrian. 

Adrian  Stankiewicz  Starszy  specjalista  ds.  pszczelarstwa –  poinformował,  że  miód  nie  ma
wyznaczonego terminu ważności, ważne jest by był przechowywany w chłodnym miejscu 0-10ºC,
bez dostępu światła. Wszystkie produkty pszczele można kupić u lokalnych pszczelarzy. 

Radny  Wojciech  Małkiewicz –  poinformował,  że  otrzymał  od  znajomego  miód  faceliowy
z informacją, że jest to najlepszy miód.

Adrian  Stankiewicz  Starszy  specjalista  ds.  pszczelarstwa –  poinformował,  że  facelia  przez
pszczelarzy nazywana jest: „ królową roślin miododajnych”, ponieważ jej wydajność z 1 ha uprawy
sięga 500-700 kg miodu. Miód faceliowy ma dobre właściwości,  z uwagi na to,  że facelia jest
rośliną prymitywną, zbliżoną do ziół. Nie jest modyfikowana jak rzepak, jest mało wymagająca dla
rolnika i prosta w uprawie, nie potrzebuje żadnych środków ochrony roślin. Miód ten jest wskazany
dla  dzieci,  ponieważ  ma  łagodny  i  delikatny  zapach.  W smaku  porównywalny  jest  do  miodu
akacjowego. 

Nikt z radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału.

Ad.4.Analiza sprawozdania z działalności Dziennego Domu Pobytu za 2022 r.

Kierownik  MGOPS  Zyta  Szymańska  –  poinformowała,  że  został  przygotowany  materiał
dotyczący analizy sprawozdania z działalności Dziennego Domu Pobytu za 2022 r. Materiał został
przesłany Radnym celem zapoznania oraz stanowi załącznik do protokołu. 

Radna  Jolanta  Wypych wraz  z  Radnym  Wojciechem  Małkiewiczem  – podziękowali  za
powstanie i prowadzenie Dziennego Domu Pobytu.

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska – poinformowała, że zgodnie z Regulaminem, są roczne
pobyty uczestników w Dziennym Domu Pobytu.  W roku 2023 odbędzie się  nabór  w czerwcu.
W pierwszej  kolejności  zakwalifikują  się  osoby,  które  nie  były  jeszcze  uczestnikami,  kolejno
zostaną przyjęte osoby, które były do tej pory- w zależności od ilości wolnych miejsc. 

Radny Jerzy Koralewski –  poinformował,  że  sprawozdanie  jest  wzorcowe,  gdyż pokazane są
działania jakie są czynione dla uczestników. Dodał, że odwiedza mieszkańców, którzy przebywają
w Domach Opieki Społecznej, którzy nie mogą wyjść z podziwu, jak funkcjonuje Dzienny Dom
Pobytu w Kowalewie. Uważa, że przedsięwzięcia, które są czynione w Dziennym Domu Pobytu, są
godne naśladownictwa. Odbyło się spotkanie integracyjne w Sołectwie Piątkowo, które spodobało
się  uczestnikom.  Należy  kontynuować  wyjazdy  integracyjne,  KGW  Sierakowo  przejawia
inicjatywę spotkania się z uczestnikami. Uważa, że Radni powinni uczestniczyć w spotkaniach, by
przedstawić uczestnikom jak jest tworzony budżet oraz jak funkcjonuje Rada. Z inicjatyw, które
były  w  poprzedniej  kadencji,  jedną  z  trafniejszych  decyzji  było  powstanie  Dziennego  Domu
Pobytu.   Na  zakończenie  dodał,  że  należą  się  podziękowania  pracownikom  Dziennego  Domu
Pobytu. 



- 4 -

Burmistrza  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  przygotowany  dokument  daje  nam
pogląd,  jednak należy spotkać się z uczestnikami by przekonać się i  zobaczyć jaki tam panuje
klimat.  Stworzenie  Dziennego  Domu  Pobytu  jest  zasługą  Pani  Kierownik  i  całego  personelu.
Uczestnicy  są  pod  dobrą  opieką,  zbliżający  się  termin  naboru  jest  dla  nich  stresujący.
W planach jest powstanie jeszcze jednego Dziennego Domu Pobytu, z uwagi na zapotrzebowanie
i chęć uczestniczenia w Dziennym Domu Pobytu. 

Kierownik  MGOPS  Zyta  Szymańska –  odniosła  się  do  wypowiedzi  Radnego  Jerzego
Koralewskiego dotyczącej spotkania Radnych z uczestnikami i poinformowała, że nie posiadają tak
dużej sali, by spotkanie mogło się odbyć. Takie spotkanie może się odbyć latem, pod namiotami.
Dodała,  że  Dzienny  Dom  Pobytu  otwarty  jest  dla  wszystkich,  każdy  może  się  zapowiedzieć
i odwiedzić uczestników, czwartek jest najlepszym dniem. Pracownicy otwarci są do współpracy,
a uczestniczy chętnie będą uczestniczyć w wyjazdach integracyjnych. Środki pieniężne jakie są
przeznaczone na funkcjonowanie, muszą wystarczyć. Dodała, że ubolewa jedynie nad tym, że nie
może partycypować w pozyskiwaniu środków na Dzienny Dom, z uwagi na przystąpienie do ZIT,
co nie pozwala na korzystanie i pozyskiwanie środków z zewnątrz. Pozyskiwane są jedynie środki
pieniężne z  Urzędu Marszałkowskiego z miękkich projektów. Na zakończenie podziękowała za
miłe słowa. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału. 

Ad. 5. Informacja na temat realizacji dróg Gminnych w roku 2022.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że Radni otrzymali materiał celem
zapoznania. Jest to materiał z zakresu ref. GKiM i TIiGG oraz FN.

Radny  Jerzy  Koralewski  –  zasugerował,  że  w  materiale  nie  ma  informacji  o  dokonanych
remontach i modernizacjach dróg w zakresie jaki wykonano. Informację taką powinien otrzymać
Konwent Sołtysów, który powinien być również zaproszony na posiedzenie Komisji. Nie rozumie
dlaczego w materiale został przedstawiony temat obwodnicy.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła, że to ona podjęła decyzję o ujęcie tego
tematu w materiale, by zobrazować kwestię budowy obwodnicy. Jest to ściśle związane z drogami
gminnymi, dotyczy to układu komunikacyjnego w Gminie. Dodała, że zadania inwestycyjne, które
zostały  wpisane,  są  zgodne  z  uchwałami  przyjętymi  przez  Radę  i  zaplanowanymi  środkami
pieniężnymi na okres danego roku. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że z materiału chciałby się dowiedzieć coś więcej.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  wyjaśniła,  że  zasada  jest  taka,  że  każda
informacja, którą Gmina pozyskuje z GDDKiA zamieszczana jest na stronie internetowej Urzędu,
w zakładce-  Budowa obwodnicy.  W momencie gdy zostanie  pozyskana informacja z  GDDKiA
odnośnie wybranego wariantu obwodnicy, Radni zostaną poinformowani,  zamieszczona zostanie
również taka informacja na stronie Urzędu. 
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Radny Jerzy Koralewski – odniósł się do budowy drogi w miejscowości Szewa i zapytał czy na
budowę tej drogi są środki pieniężne.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła, że został złożony wniosek w ramach
Polskiego Ładu,  na terenach popegeerowskich  na budowę drogi  w Szewie.  Wniosek nie  został
uwzględniony. Kolejnego trzeciego naboru jeszcze nie było, dokumenty są przygotowane, należy
czekać na kolejny nabór.

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że w materiale nie ma nic na temat interpelacji, którą
składał odnośnie dróg / zjazdy i wjazdy z dróg na drogi wyższego rzędu/.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  wyjaśniła,  że  każdy  z  kierowników
przygotowywał  informację  do  materiału  z  swoim zakresie.  Wyjaśniła,  że  Jej  materiał  dotyczy
inwestycji, czyli zadań inwestycyjnych, które realizowane były w ramach budżetu. To o czym mówi
Radny, dotyczy remontów i bieżącego utrzymania, co należy do zakresu GKiM. Dodała, że jeżeli
chodzi o inwestycje,  w momencie kiedy będzie zlecane wykonanie dokumentacji  projektowych,
interpelacja  Radnego  oraz  inne  złożone  przez  mieszkańców  uwagi,  będą  uwzględniane  przy
projektowaniu i opracowywaniu dokumentacji projektowych na budowę dróg. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  poinformowała,  że  utrzymanie  dróg  gminnych
zgodnie ze Statutem należy do zadań sołectw. W roku 2022 nie było dofinansowania ze strony
Gminy do zakupu kamienia wapiennego. W materiale zostało wykazane to, co zostało zakupione ze
środków sołeckich.  Sołtysi  decydowali  gdzie  kamień ma trafić  i  na jakie  potrzeby.  Dodatkowy
kamień zakupiony przez Gminę był dofinansowaniem do sponsorów, była to zasada 3:1. Zasada ta
została utrzymana w roku bieżącym. Zostały wykazane koszty Gminy wykorzystane na równiarkę
oraz  koszty  drogi  w Pruskiej  Łące,  która  została  wykonana  wspólnie  z  Lasami  Państwowymi.
W materiale wspomniano również o remontach w zakresie, gdzie złożono wnioski na  środki do
rządowego funduszu. Wyjaśniła, że materiał ten nie został przedstawiony Konwentowi Sołtysów,
nie zostali Oni również zaproszeni na posiedzenie Komisji. Dodała, że w ubiegłym tygodniu odbyło
się spotkanie z Sołtysami, podczas którego udzielano odpowiedzi sołtysom, na zadawane pytania.
Nie spotkała się z brakiem zrozumienia  ze strony Sołtysów, dotyczących  zasad, które obowiązują.
Każdy z Sołtysów dostał informację z obowiązującymi zasadami. Na zakończenie poinformowała,
że Gmina dokonała zakupu równiarki i walca, zlecenia będzie wykonywał ZGKiM. 

Przewodniczący Komisji Marcin Dunajski – poinformował, że nie widzi powodu, dla którego na
posiedzenie  Komisji  miałby  zapraszać  Konwent  Sołtysów.  Każdy Sołtys  i  każda  Rada Sołecka
ustala budżet i wie jakie środki ma przeznaczyć na kamień. Sołtysi wiedzą również o tym, że nie
ma ze strony Gminy dofinansowania na kamień, nad czym ubolewa. Zapytał na jakich zasadach
będzie pracowała równiarka i walec.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że w momencie gdy będzie zapotrzebowanie
na  walec  i  równiarkę,  koszt  wynajmu równiarki  będzie  w granicach 95,00 -100,00 zł  netto  za
godzinę.  Jeśli  chodzi  o  walec  nie  znane  jest  zużycie  paliwa,  dlatego  będzie  większy  problem
z wyceną. Dodała, że  koszt wynajmu walca obecnie wynosi 200,00-300,00 zł za godzinę. 



- 6 -

Przewodniczący Komisji Marcin Dunajski  – zaproponował by zapytać w Firmie, z której był
kupowany walec, jakie jest jego spalanie.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że orientowała się i otrzymała informację, że
walec pali 5 litrów na godzinę. Co w obliczeniu daje 70,00 zł za wynajem walca na godzinę. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  odniosła  się  do  wypowiedzi  Radnego
Koralewskiego odnośnie wjazdów i zjazdów. Dodała, że Radny zgłaszał to w 2021 roku, na terenie
ZGKiM, w tym czasie było zdeponowanego trochę kamienia. Pod koniec roku 2021 ZGKiM robił
na zlecenie Gminy zjazdy i wjazdy, gdzie były najgorsze dziury. W ubiegłym roku robione były
miejsca, gdzie było to najbardziej wymagalne, z uwagi na środki finansowe. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że niektóre zjazdy i wjazdy są niebezpieczne.

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska –  wyjaśniła,  że  wykonane drogi  w poprzednich
latach  były przebudowywane w istniejących pasach drogowych. Zjazdy i wjazdy, o których mówi
Radny Koralewski, które utwardzane są kamieniem na drogach wyższego rzędu, są kwestią wejścia
w grunty prywatne i w pasy drogowe. Należy to wziąć pod uwagę, drogi powinno się budować
i  uzgodnić z  Zarządcą Drogi  i  ewentualnie  z  właścicielami   gruntów przyległych,  żeby zjazdy
z dróg wyższego rzędu na nasze drogi gminne poszerzyć. Dodała, że nie można wejść na grunty
prywatne do osób fizycznych. Wjazdy i zjazdy, które były zagrożeniem zostały naprawione, ale nie
poszerzone,  ponieważ  nie  można  wejść  w  grunty  prywatne.  Dodała,  że  wszyscy  zgadzają  się
z  problemem,  który poruszył  Radny.  W przypadku budowania  nowych dróg,  przygotowywania
nowych dokumentacji droga będzie budowana nowa, a nie jak do tej pory przebudowa. Należy się
liczyć  z  tym,  że  pasy  drogowe  są  wąskie.  Dla  przykładu  podała,  że  ustalenie  granic  drogi
w Wielkim Rychnowie, która przyjęta została w uchwale,  powstał spór pomiędzy właścicielami
gruntów sąsiednich, a drogą gminną. Niestety pasy drogowe mają szerokość 3 metrów i nie da się
wybudować drogi, która spełniałaby parametry, które wynikają z przepisów. Należy to robić z dużą
dozą ostrożności i przygotowywać dokumentacje projektowe tak, by drogi spełniały  te warunki,
które wynikają z przepisów technicznych. 

Radny  Jerzy  Koralewski –  poinformował,  że  zgadza  się  z  Panią  Kierownik,  jednak  zjazdy
i wjazdy grożą niebezpieczeństwem. Przyczółki, które są przy zjazdach i wjazdach są zniszczone,
co może spowodować, że samochód wpadnie do rowu. Kolejno odniósł się do przedstawionego
materiału  i poinformował, że nie ma nic na temat dróg w mieście. Są dwie drogi, których remonty
były obiecywane dawniej tj. ulica Murna i Batalionów Chłopskich. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła, że przedstawiona informacja dotyczy
roku ubiegłego. Drogi, o których mówi Radny przyjęte są do budżetu na ten rok. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że robione są inwestycje w zakresie modernizacji ujęcia
wody w Piątkowie. Następnie zapytał czy jest zaplanowany remont drogi do tego ujęcia. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że jest to droga gruntowa, która
została utwardzona. Nie jest ujęta w kosztach realizacji inwestycji, z uwagi na to, że przekroczyłaby
wartość  projektu.  Droga  nie  była  ujęta  do  utwardzenia,  została  utwardzona  kamieniem  i  jest 
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przejezdna. Wykonawca po zakończeniu robót musi ją doprowadzić do stanu pierwotnego. Dodała,
że stacja ujęcia wody w Piątkowie po modernizacji nie będzie wymagała tak częstej obsługi, jak to
było do tej pory. Z drogi będą korzystać tylko pracownicy ZGKiM. 

Radny Jerzy Koralewski – zapytał czy jest wykluczony dojazd pojazdów powyżej 3,5 tony. 

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska –  poinformowała,  że  nie  ma  potrzeby,  by  takie
pojazdy dojeżdżały do ujęcia wody. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że jedyną potrzebą ewentualnie będzie dźwig
do  wyciągnięcia  pompy.  Dodała,  że  w   ubiegłym  roku,  gdy  Gmina  przejęła  ujęcie  wody
w Piątkowie  w  pierwszych  tygodniach  został  nawieziony  gruz  na  drogę,  ponieważ  droga  była
nieprzejezdna. 

Radny  Jerzy  Koralewski –  zapytał  czy  zostanie  uregulowana  sprawa  chodnika,  który  łączy
ul. Szkolna z ul. Fosa Jagiellońska. 

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska –  poinformowała,  że  temat  ten  Radny podnosił
podczas ostatniej Sesji RM, kiedy była mowa o parkingu. Dodała, że to nie jest wina Gminy, że
Gminna Spółdzielnia sprzedając nieruchomość,  na której jest  posadowiona restauracja pominęła
całkowicie  Gminę.  Odbyło  się  spotkanie  u  Burmistrza  z  Radnym,  wieczystym użytkownikiem
i właścicielem  drugiej działki, podczas którego wypłynął temat możliwości rozwiązania umowy
wieczystego  użytkowania  i  uregulowania  spraw  związanych  z  parkingiem  przy  ul.  Fosa
Jagiellońska.  Gmina była otwarta  na propozycje Radnego oraz propozycje przedstawione przez
pozostałe  osoby. Podpisane zostało porozumienie  z właścicielem i  wieczystym użytkownikiem
restauracji.  Na swój koszt Gmina dokonała podziału, żeby uregulować sprawy dojścia chodnika,
między innymi, o którym mówi Radny, sprawy parkingu od ul. Fosa Jagiellońska i sprawy parkingu
od ul. Szkolnej. Parking przy ul. Szkolnej kilkanaście lat temu został wybudowany przez Gminę, na
gruntach Gminnej Spółdzielni, za jej  zgodą.  W związku z tym parking wchodzi również do tej
nieruchomości.  Zostało  podpisane  porozumienie  i  został  wyznaczony  termin  podpisania  aktu
notarialnego. Wieczysty użytkownik  nie przystąpił do podpisania umowy u Notariusza, w związku
z czym zasoby nie wróciły do  Gminy tj. parking od ul. Szkolnej, parking od ul. Fosa Jagiellońska
oraz  przejście  pomiędzy  restauracją  a  Pocztą.  Gmina  nie  zmusi  wieczystego  użytkownika  do
podpisania  umowy z  uwagi  na  to,  że  wieczyste  użytkowanie  zostało  zawarte  na  okres  99  lat.
Dopóki  ten  okres  nie  minie,  Gmina  nie  ma  podstaw  do  rozwiązania  umowy  wieczystego
użytkowania.   Wieczysty użytkownik zaproponował by Gmina zapłaciła za grunt. Wyjaśniła, że
Gmina  nie  może  zapłacić  za  grunt,  gdzie  jest  właścicielem,  można  jedynie  rozwiązać  umowę
wieczystego użytkowania. W momencie gdy umowa zostanie rozwiązana wieczysty użytkownik nie
będzie płacił rocznych opłat z tytułu użytkowania wieczystego. Następnie odniosła się do drugiej
części  parkingu  przy  ul.  Fosa  Jagiellońska.  Pan,  który  jest  właścicielem,  był  chętny  do
uregulowania tej sprawy, jednak okazało się, że  w Księdze Wieczystej, która prowadzona jest dla
tej nieruchomości  są wpisane obciążenia. Gmina nie przejmie działki z obciążeniami, ponieważ
automatycznie instytucje i organy, gdzie jest wpisany dług, wystąpią do Gminy o jego zapłatę. Ze
strony Gminy zostało zrobione wszystko, by zostało to uregulowane. Systematycznie są wysyłane
pisma do wieczystego użytkownika z zapytaniem czy  zmieniona  została   decyzja. Dodała,  że  nie
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wie jak będzie wyglądała sytuacja w momencie, kiedy Gmina wypowie wysokość opłat rocznych
z tytułu użytkowania wieczystego. Zostanie to zrobione w tym roku, z mocą obowiązywania od
1 stycznia 2024 roku. W momencie gdy zostaną podwyższone opłaty, Gmina może powróci do
tematu rozwiązania umowy. Gmina zaproponowała wieczystemu użytkownikowi, że w momencie
przejęcia terenu zostanie wykonany remont na parkingu przy ul. Fosa Jagiellońska oraz zostaną
zabezpieczone  miejsca  postojowe  w  godzinach  funkcjonowania  restauracji.  Dodała,  że  jeżeli
użytkownik  wieczysty  poniósł  nakłady  na  jakąś  rzecz  i  nastąpi  rozwiązanie  umowy,  wówczas
Gmina będzie mogła zapłacić.     

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski  – poinformował,  że dawna Gminna Spółdzielnia  upłynniła
swoje pozostałości majątkowe, nie zastanawiając się komu je oddaje. Budynek po  byłym pawilonie
handlowym został „rozgrzebany” przez obecnego właściciela, Gmina nie ma na to wpływu. Nadzór
powiatowy  zajmuje  się  tą  sprawą.  Dodał,  że  niejednokrotnie  rozmawiał  z  wieczystym
użytkownikiem  restauracji  i  tłumaczył,  że  Gmina  zadba  o  ten  parkin,  będzie  go  utrzymywać
w porządku  i  zostaną  zagwarantowane miejsca  parkingowe.  Następnie  odniósł  się  do  zjazdów,
wjazdów i dróg gminnych. Wyjaśnił, że zazwyczaj jest tak, że właściciel gruntu występuje w dwóch
osobach, raz jako rolnik, który ma za wąski wjazd na grunty rolne, drugi raz jako właściciel gruntu,
który nie  chce oddać  metra  gruntu na  poszerzenie  drogi.  Jest  odwieczny problem wkopywania
i wyorywania kamieni granicznych, drogi Gminne są zaorywane. Dodał, że nie wie jak trafić do
mentalności  ludzi,  jeżdżąc  po  zebraniach  tłumaczy,  że  będzie  problem  z  dojazdem  służb
ratowniczych. 

Radny Rober Bejgier – zapytał czy podczas spotkania z sołtysami nie było żadnych problemów
i pytań związanych z drogami.   

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – odpowiedziała, że Sołtysi pytali czy będzie wyższe
dofinansowanie na kamień, na co otrzymali odpowiedź, że zasada będzie taka sama jak w ubiegłym
roku. Sołtysi przyjęli ze zrozumieniem te wyjaśnienia. 

Radny Ryszard Lipiński - zapytał czy w Mlewie na drodze, która była robiona w ubiegłym roku,
znajdujące się łuki o kącie 90o zostaną poszerzone, tak jak to zostało ustalone wcześniej.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że Pan Wilczyński zadeklarował, że
poszerzy łuki, w chwili obecnej czeka na telefon, z informacją kiedy zostanie to wykonane. 

Radny Ryszard Lipiński -  po raz kolejny odniósł się do drogi w Mlewie robionej w roku 2017
i zgłosił, że powstały na niej dziury, które należałoby załatać inną metodą, niż do tej pory. Zapytał
czy droga ta jest jeszcze na gwarancji.

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  poinformowała,  że  droga  ta  nie  jest  już  na
gwarancji. Dodała, że Pan Wilczyński obiecał, że dziura na mostku zostanie zaklejona asfaltem.

Radny Ryszard Lipiński - zapytał co z przecięciem na chodniku w Mlewie, które powstało koło
Domu Kultury.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że w okresie wiosennym zostanie
zrobiony  przegląd  i  sporządzony  protokół  gwarancyjny  chodnika.  Wykonawca  będzie  musiał
naprawić to w ramach gwarancji.
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Przewodniczący Komisji Marcin Dunajski – poinformował, że w porządku Sesji RM jest punkt,
w  którym Przewodniczący  Rady  udziela  głosu  sołtysom.  Jednak  od  dłuższego  czasu  nie  było
żadnych pytań na Sesji ze strony Sołtysów. Następnie zapytał czy w ramach dobrej współpracy
z Sołtysami  i Sołectwami można w pierwszym roku nie pobierać opłat od sołectw za równiarkę
/przynajmniej jedną drogę w jednym Sołectwie/.  

W  wyniku  wyjaśnień  przedstawionych  przez  Skarbnik  Gminy  oraz  Kierownika  ref.  GKiM
ustalono, że nie ma takiej możliwości. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  zagwarantował,  że  jeżeli  pojawią  się  jakieś  dodatkowe
środki pieniężne zostaną przeznaczone na ratowanie dróg. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski –  poinformował,  że  należy  poczekać,  aż
równiarka i walec wyjadą na drogi, żeby się przekonać jaki sprzęt został zakupiony i jak pracuje.
Zauważył,  że  co  niektórzy chcą  na siłę  uszczęśliwiać sołtysów. Dodał,  że  należy popatrzeć  na
wydatki sołeckie,  gdyż mamy do nich dostęp. Niektóre Sołectwa mają dużo dróg i zmniejszają
z roku na rok fundusz na drogi, ale nie zmniejszają funduszu na inne wydatki, typowo integracyjne.
Dodał, że za chwilę będzie rozmowa o odpadach komunalnych, gdzie odwróci się sytuacja. Nie
można wybiórczo patrzeć na dane tematy.  Radni  będąc tyle  lat  w Radzie powinni  nauczyć się
patrzeć na całość. Wszystko należy rozpatrywać w całości. Na koniec dodał, że był na ostatnim
spotkaniu  z  Sołtysami,  gdzie  zauważył,  że  problemem  dla  Sołtysów  są  potrącenia,  które  są
zabierane za nieobecność na Sesji RM. 

Radny Rober Bejgier – poinformował, że jeden z dużych zakładów działających na terenie naszej
Gminy  płaci  podatki  w  kwocie  4  000  000,00  zł  rocznie  w  Toruniu.  Następnie  odniósł  się  do
gruntów,  które  posiada  Gmina,  są  one  dzielone  na  mniejsze  i  sprzedawane.  Dodał,  że  Gminie
potrzebne  są  dochody  bieżące,  którymi  można  by  dysponować.  Następnie  zapytał  czy  Gmina
posiada plac na którym, będzie można parkować dużą ilość autobusów oraz czy byłaby możliwość
wydzierżawienia takiego placu. Wyjaśnił, że jest to zapytanie od jednego z Przedsiębiorców, który
zastanawia się by przejść do naszej Gminy. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – zapytała o wielkość placu i w jakiej miejscowości
miałby ten plac się znajdować. 

Radny Rober Bejgier – odpowiedział, że nie wie jaki duży, ale wie, że byłoby to w granicach 20 -
30 autobusów. Dodał, że miejsce nie ma znaczenia, ważne jest tylko by było tam bezpiecznie.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poprosiła by Przedsiębiorca przyszedł do Urzędu
w celu ustalenia szczegółów. Następnie poinformowała, że Gmina nie posiada gruntów powyżej
5 ha. Na stronie BIP jest zamieszczone Zarządzenie Burmistrza odnośnie wykorzystania zasobu
gminnego,  gdzie  można  sprawdzić  czym  dysponuje  Gmina  jako  właściciel.  Są  tam  określone
wszystkie  nieruchomości,  których Gmina jest  właścicielem, określona jest  powierzchnia,  rodzaj
gruntów oraz sposób wykorzystania. W sztukach można policzyć działki, gdzie ich powierzchnia
oscyluje w granicach 3 ha. Działki, które są dzielone, posiadają miejscowy plan uchwalony przez
Radę tj. ulica 1 Maja, zgodnie z tym planem podejmowane są czynności związane ze sprzedażą.
Jest  to  teren  przeznaczony  pod  zabudowę mieszkaniową,  jednorodzinną.  Wyjaśniła,  że  na  tym
obszarze jest możliwość zmiany planu, jednak w środku  miasta,  gdzie  jest  intensywna  zabudowa
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mieszkaniowa,  nie  można  wprowadzić  terenów  produkcyjnych  i  usługowych.   Jeżeli  chodzi
o wymianę gruntów, nikt z rolników nie wyrazi zgody na to. W ubiegłym roku Radni uchwalili
studium  uwarunkowań   i  kierunków  zasobu  gospodarowania  Gminy,  gdzie  wyjaśniła,  że  nikt
z  rolników  nie  był  zainteresowany  zlokalizowaniem  terenów  produkcyjnych  czy  usługowych.
Wszystkie wnioski, które wpłynęły od mieszkańców dotyczyły możliwości utworzenia zabudowy
mieszkaniowej  jednorodzinnej.  Rolnikowi  bardziej  opłaca  się  podzielić  swój  grant  na  działki
i sprzedać je o małych powierzchniach. 

Radny Jerzy Koralewski – zapytał czy Gmina ma zasoby ziemi, które są własnością Państwa na
terenie Miasta i Gminy.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że są to grunty Skarbu Państwa,
którymi włada w imieniu Skarbu Państwa Starosta. Wyjaśniła, że na terenie Miasta nie ma takich
terenów. Starosta jedynie gospodaruje gruntami, które są zurbanizowane i zabudowane tj. szkoły.
Na  terenie  Gminy  Skarb  Państwa  posiada  grunty  popegeerowskie,  które  administruje  Krajowy
Ośrodek Wsparcia Rolnictwa. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – odniósł się do sprawy Przedsiębiorcy, który płaci podatki w
Toruniu.  Wyjaśnił, że stało się tak ponieważ to Rada odrzuciła miejscowy plan zagospodarowania
przestrzennego, dla tego terenu. Dodał, że inwestycje jakie by mogły powstać, to tylko takie, które
wytwarzałyby towar koncepcyjny - myśl techniczną, a nie budować dany produkt. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska  – poinformowała, że jest Ustawa o kształtowaniu
ustroju rolnego, która reguluje sprawy związane z nabywaniem nieruchomości rolnych. Pierwszą
kolejność mają zawsze rolnicy. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału.

Ad.6. Projekty uchwał i tematy informacyjne.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka - Sałatowska – poinformowała, że pierwsze dwa projekty
omówi Skarbnik Gminy Magdalena Górna:

• PURM w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie
na lata 2023-2045

• PURM w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023

Radny Robert Bejgier -  zapytał z czego wynika zmniejszenie subwencji oświatowej. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  poinformowała,  że z Ustawy budżetowej,  która została
przyjęta, po przeliczeniu wszystkich współczynników tj. ilości dzieci i kwoty bazowej. Fizycznie
Gmina nie ma na to wpływu, jest to wyliczane z algorytmu. 

Radny Robert Bejgier -  zapytał czy jest to jednorazowe, czy ostateczne. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  odpowiedziała, że było to jednorazowe, fizycznie kwota
już się nie zmniejszy. Jeżeli Gmina otrzyma środki z rezerw oświatowych subwencja się zwiększy. 

Radny Robert Bejgier -  zapytał czy wpłynęły już pieniądze na budowę świetlicy w Wielkiej Łące.
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Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że jeszcze nie.

Radny Robert Bejgier -  zapytał czy jest już znana decyzja.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że nie zna jeszcze decyzji.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionych projektów uchwał.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka - Sałatowska – omówiła projekt uchwały.

• PURM  w  sprawie  przyjęcia  sprawozdania  z  realizacji  rocznego  programu  współpracy
Gminy  Kowalewo  Pomorskie  z  organizacjami  pozarządowymi  oraz  podmiotami
wymienionymi w art.  3 ust.  3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku
publicznego i o wolontariacie za 2022 rok

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego projektu uchwały.

Kierownik ref. OŚRiEG Edyta Jasińska – omówiła projekt uchwały.

• PURM  w  sprawie  wyboru  metody  ustalania  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami
komunalnymi oraz ustalenia stawki tej opłaty i ustalenia stawki opłaty za pojemnik

1747– 1749- Radny Wojciech Małkiewicz wyszedł z Sali posiedzeń.

W wyniku dyskusji Radni ustalili:
1. stawkę  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami  komunalnymi,  jeżeli  odpady  są  zbierane

i  odbierane  w  sposób  selektywny  w  wysokości  29,00  zł  miesięcznie  od  osoby
zamieszkującej daną nieruchomość,

2. wyższą  stawkę  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami  komunalnymi  od  właścicieli
nieruchomości, na których zamieszkują mieszkańcy, w przypadku niedopełnienia przez nich
obowiązku  selektywnego  zbierania  odpadów  komunalnych  w  wysokości  58,00  zł
miesięcznie od osoby zamieszkującej daną nieruchomość,

3. zwolnienie  w  części  z  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami  komunalnymi  właścicieli
nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi kompostujących
bioodpady, stanowiące odpady komunalne, w kompostowniku przydomowym, w wysokości
3,00  zł  (od  stawki  obowiązującej  opłaty  za  gospodarowanie  odpadami  komunalnymi)
miesięcznie od osoby zamieszkującej daną nieruchomość. Pozostałe stawki pozostały bez
zmian.

O godz. 1820 posiedzenie Komisji opuścił Radny Przemysław Lewandowski.

Kierownik ref. OŚRiEG Edyta Jasińska – omówiła projekt uchwały.

• PURM  w  sprawie  przyjęcia  programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Kowalewo Pomorskie w 2023 roku

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego projektu uchwały. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – omówiła projekt uchwały.
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• PURM  w  sprawie  ustanowienia  służebności  przesyłu  na  nieruchomości  stanowiącej
własność Gminy Kowalewo Pomorskie położonej w miejscowości Zapluskowęsy

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego projektu uchwały. 

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner –  omówiła projekt uchwały. 

• PURM w sprawie przystąpienia Gminy Kowalewo Pomorskie do Lokalnego Partnerstwa
Wodnego w powiecie golubsko-dobrzyńskim

Radny  Wojciech  Małkiewicz –  zapytał  o  jakie  środki  chodzi  i  na  jakie  inwestycje  zostaną
przeznaczone.

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner  –  odpowiedziała,  że  są  to  środki  unijne  z  KPO
przeznaczone głównie na meliorację. Wyjaśniła, że Spółki Wodne nie są przygotowane do tego by
pozyskiwać środki unijne.

Radny Robert Bejgier – zapytał czy Gmina poniesie opłaty za przystąpienie do tego partnerstwa. 

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – odpowiedziała, że nie.

Radny  Jerzy  Koralewski  –  poinformował,  że  w  uzasadnieniu  jest  zapis  mówiący  o  liście
intencyjnym. Poinformował, że Radni nie znają tego listu.

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner  –  odpowiedziała,  że  na  poprzednich  Komisjach
informowała, że list intencyjny został podpisany przez Pana Burmistrza. 

 
Radny Jerzy Koralewski – zaproponował zmianę zapisu w treści uchwały w § 1. o następującym
brzmieniu: „ Rada Miejska w Kowalewie Pomorskim po zapoznaniu się z treścią listu intencyjnego 
oraz deklaracji współpracy, wyraża wolę przystąpienia Gminy  Kowalewo Pomorskie do Lokalnego
Partnerstwa  Wodnego  w  powiece  golubsko-  dobrzyńskim,  biorąc  pod  uwagę  zasady  i  sposób
współpracy, wynikającej  z zapoznanego dokumentu”.

Ustalono, że zmiana zostanie naniesiona na projekt uchwały oraz, że w dniu jutrzejszym Radnym
zostanie przesłany mailowo skan listu intencyjnego.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner –  omówiła projekt uchwały. 

• PURM w sprawie zmieniająca uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji
Kowalewo Pomorskie

Radny Robert Bejgier – zapytał jaki okres obejmuje ta propozycja.

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner  –  odpowiedziała,  że  obowiązek  ustawowy  mówi
o wykonywaniu przeglądów, co dwa lata. 

Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  na  lata  2025-2027  zaplanowane  są  inwestycje
dotyczące budowy kanalizacji. Zapytał czy jedno z drugim się wiąże.
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Kierownik  ref.  GKiM Małgorzata  Wegner  –  odpowiedziała,  że  nie.  Aktualizacja  Krajowego
Programu Oczyszczania Ścieków Komunalnych jest przeprowadzana przez LZGW w Gdańsku, co
3  lata.  Wprowadzony  zapis  w  uchwale  zobowiązuje  Burmistrzów  do  tego,  żeby  przegląd
wykonywać co 2 lata. Na zakończenie dodała, że inwestycje nie łapią się do tego.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały.

Zastępca  Burmistrza  Ilona  Rybicka  –  Sałatowska –  poinformowała,  że  na  chwilę  obecną
przestawione zostały wszystkie projekty uchwał. Po wspólnym posiedzeniu Komisji odbędzie się
odrębne posiedzenie Komisji  Skarg,  Wniosków i  Petycji,  podczas  którego zostanie  rozpatrzony
wniosek  z  dnia  1  marca  2023  roku,  Radnym  zostanie  przesłany  projekt  uchwały,  który  był
przedmiotem posiedzenia  Komisji  Skarg,  Wniosków i  Petycji.  Radni  otrzymają  do  zapoznania
projekt Uchwały wraz z zaproszeniem na Sesję RM.

• PURM w sprawie rozpatrzenia wniosku z dnia 17 stycznia 2023 roku.

Tematy informacyjne. 

Kierownik CRIS Ewa Dąbkowska – przedstawiła materiał dotyczący rozstrzygnięcia otwartego
konkursu ofert na organizację działań w zakresie wspierania i upowszechniania kultury fizycznej
i sportu na terenie miasta i gminy Kowalewo Pomorskie w roku 2023. Materiał stanowi załącznik
do protokołu.

Radny Robert Bejgier – poinformował, że temat ten został poruszony i omówiony na odrębnym
posiedzeniu Komisji Budżetowej i Samorządu w dniu 2 marca br. Na posiedzenie Komisji została
zaproszona Komisja konkursowa, która niestety nie przyszła. Rozmawiano na temat sportu, oraz
koncepcji, która ma być utworzona w naszej Gminie. Dodał, że nie oczekiwał takiego tematu, który
przedstawiła  Kier.  CRiS.  Zapytał  dlaczego  Komisja  konkursowa nie  skorzystała  z  zaproszenia.
Następnie stwierdził, że wypowiedź Przewodniczącej Komisji konkursowej, trwała 9 minut.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że od dwóch lat został wypracowany pewien
system  działania  i  nie  widział  potrzeby  by  Komisja  była  odpytywana.  Dodał,  że  protokół
z posiedzenia  Komisji  przeczytał  trzykrotnie  i  stwierdził,  że  w argumentach,  które przedstawia
Radny  Bejgier  od  dwóch  lat,  nie  ma  nic  nowego.  Uważa,  że  dobrze  się  stało,  że  Komisji
konkursowej nie było na posiedzeniu dodając, że szanuje czas pracowników. Jako Prezes Klubu
mógł  w  każdej  chwili,  w  przeciągu  30  dni  zadawać  pytania  Komisji  konkursowej,  na  które
otrzymałby  odpowiedź.  Uważa,  nie  ma  najmniejszego  znaczenia  ile  trwała  wypowiedź
Przewodniczącej  Komisji  Konkursowej.  Następnie  dodał,  że  padł  kiedyś  zarzut,  że  Komisja
konkursowa pracuje za długo. Dwa lata temu, po słownych przepychankach, należało unieważnić
I edycję konkursu, po czym padła decyzja, że wyniki konkursu mają być już znane w styczniu.
W  protokole  odczytał  zarzut,  że  znowu   wyniki  są  ogłaszane  za  późno.  Dodał,  że  Komisja
konkursowa czekała kilka dni na dostarczenie dokumentów przez Pana Bejgier jako Prezesa Klubu,
co spowodowało wydłużenie czasu oczekiwania na wyniki pracy Komisji konkursowej.  W dniu
dzisiejszym dowiedział  się,  że  Pan Bejgier  jako Prezes  Klubu w dniu  dzisiejszym przed Sesją
nadzwyczajną dostarczył faktury i potwierdzenia przelewu z rozliczenia za 2021 rok. Dodał,  że
jeżeli będzie potrzeba, jest w stanie pozostać dłużej na posiedzeniu Komisji i rozmawiać na temat
Konkursu,  uważa,  że niektórzy  Radni  są  również  takiego zdania.   Uważa,  że należy  szanować
wszystkich pracę, również pracę urzędników, którzy przychodzą na wszystkie posiedzenia Komisji
oraz  Sesje  RM przygotowani.   Nie  wyobraża  sobie  sytuacji,  co  zapisane  jest  w protokole,  że
Radnym nie będącym na posiedzeniu Komisji, należy odebrać dietę. Skoro tak, to Jego zdaniem
należy również odebrać dietę Radnym, którzy na posiedzenie  Komisji  oraz  Sesję  przychodzą  nie
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przygotowani. Poprosił Radnego Bejgier, by nie budował tez nieprawdziwych, ponieważ jest pewne
niezrozumienie, że koncepcje mają budować Kluby. Trwają prace nad Strategią Rozwoju Sportu,
jednak  nie  może  jej  wypracować  Burmistrz,  ani  pracownicy  Urzędu,  w  oderwaniu  od
rzeczywistości,  którą  kreują  Kluby  i  zawodnicy.  Kluby  muszą  uczestniczyć  w  wypracowaniu
Strategii. 

Radny Robert Bejgier – poinformował, że korzysta ze swoich kompetencji i dziwi Go fakt, że
Burmistrz  decyduje  o  tym,  czy  jakaś  Komisja  miała  sens,  czy  też  nie  miała.  To  Rada
i  Przewodniczący Komisji  decydują o posiedzeniach  Komisji.  Kompetencją  Burmistrza  nie  jest
decydowanie  o tym czy posiedzenie  Komisji  ma się  odbyć,  czy też nie.  Dowiedział  się,  że  to
Burmistrz wydał polecenie pracownikom o zakazie pójścia na posiedzenie Komisji. Zdziwiła Go
decyzja  Burmistrza.  Poprosił  Burmistrza  o  przedstawienie  nieprawdziwych  koncepcji,  które
rzekomo tworzy. Wyjaśnił, że Komisja późno zaczęła pracę nad konkursem, a nie że długo działa.
Zawsze wnioskował o to, by konkurs został rozpoczęty wcześniej. Nie potrafi zrozumieć dlaczego
konkurs odnośnie Budżetu Obywatelskiego, mógł zostać rozpoczęty wcześniej, przed uchwaleniem
budżetu Gminy na kolejny rok. Kolejno dodał, że wszystkie dokumenty dotyczące konkursu zostały
przez  Niego  dostarczone  w  terminie.  Burmistrz  kilkukrotnie  wspomniał  o  szacunku  do
pracowników, jakby było sugerowane, że On nie szanuje. Zapytał czy zaproszenie na posiedzenie
Komisji jest brakiem szacunku dla pracowników. Wyjaśnił, że szanuje pracę zarówno Komisji jak
i pracowników Urzędu. Odnosi wrażenie,  że Burmistrz próbuje przedstawić narrację  i  wywrzeć
wrażenie,  że  posiedzenie  Komisji  miało  na  celu  coś  złośliwego,  wyciągnięcie  nieprawdziwych
informacji, czy narzucenie czegoś. Wyjaśnił, że jako Przewodniczący Komisji był zainteresowany
przebiegiem  konkursu  i  pewną  tendencja,  którą  zauważył.  Chciał  również  porozmawiać
o koncepcji, bez której nie da się stworzyć koncepcji  Strategii Rozwoju Sportu bez Klubów- jest to
dla  Niego oczywiste.  Uważa,  jednak,  że  nie  może być  tylko  zrzucona  wina na  barki  Klubów,
ponieważ muszą one wiedzieć jaką koncepcję ma Samorząd. Wspólna wiedza pozwoli na dalsze
działania.  Na zakończenie  dodał,  że  to  nie  z  Jego ust  padły  słowa dotyczące  potrąceń  diet  za
nieobecność Radnych podczas posiedzenia Komisji. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  Komisja  się  odbyła  i  miejsce  na  jej
odbycie  zostało  przygotowane.  Wyjaśnił,  że  poprosił  pracowników,  by  nie  szli  na  posiedzenie
Komisji.  Dodał,  że  wszystkie  informacje  dotyczące  konkursu  były  do  uzyskania  przez  30  dni.
Radny miał prawo jako Radny, jako Prezes swojego Klubu oraz jako zainteresowany, który złożył
wniosek przyjść w godzinach pracy i wypytać o wszystko -  Radny jednak nie skorzystał z tego.
Zadeklarował, że w żaden sposób nie ma zamiaru przeszkadzać Komisjom w pracach. 

Radna Halina Dąbrowska  – poinformowała, że jest świadoma tego, że z uwagi na nieobecność
podczas  posiedzenia  Komisji  lub  Sesji  zostanie  Jej  potrącona  dieta.  Dodała,  że  na  poprzednim
posiedzeniu Komisji poprosiła Przewodniczącego Komisji Budżetowej i Samorządu by posiedzenie
odbyło się na wspólnym posiedzeniu w dniu dzisiejszym. Wniosek nie został wzięty pod uwagę
przez  Przewodniczącego.  Dodała,  że  Strategię  Rozwoju  Sportu  powinna budować osoba,  która
zajmuje się tą dziedziną. Należałoby odbyć szerszą dyskusję wspólnie z Panem Burmistrzem. Na
zakończenie poprosiła by posiedzenia Komisji odbywały się wspólnie, tak jak to było do tej pory. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  odniosła  się  do  konkursów  odnośnie  budżetu
obywatelskiego i konkursu  na organizację działań w zakresie wspierania i upowszechniania kultury
fizycznej i sportu na terenie miasta i gminy Kowalewo Pomorskie. Wyjaśniła, że różnica polega na
tym,  że  budżet  obywatelski  można  wprowadzić  jako  zadanie  do  budżetu  Gminy,  po  podjęciu
uchwały. Natomiast drugi konkurs dotyczący sportu zawarty jest w rezerwie budżetu. W momencie,
gdy budżet zostanie przyjęty, ta kwota jest ostateczna. Rezerwy wylicza się z  kwot, które  powstają
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w budżecie. Kwota budżetu obywatelskiego została określona w uchwale, dlatego procent budżetu
został ujęty w sprawozdaniu z ubiegłego roku. Rezerwy są ruchome i Komisja konkursowa nie ma
możliwości  rozpisania  konkursu  wcześniej.  Ustawa  nakazuje  by  ogłoszenie  o  konkursie  było
zamieszczone  przez  21  dni  i  nie  ma  możliwości  skrócenia  tego  terminu.  Dodała,  że  dzień  po
przyjęciu budżetu na kolejny rok, konkurs został ogłoszony. Nie ma możliwości wcześniejszego
przyjęcia budżetu przez Radę z uwagi na opinie, które należy uzyskać. 

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że Burmistrz łamie Ustawę o samorządzie gminnym.
Wyjaśnił, że Komisje Rady są niezależne i Burmistrz nie będzie dyktował planu pracy Komisji.
Przewodniczący Komisji jest odpowiedzialny za przebieg Komisji, plan działania i przygotowanie
Komisji. Jako Przewodniczący Komisji Oświaty nie złamał przepisów, ani panujących obyczajów
jeśli chodzi o odbycie spotkania z rodzicami Niepublicznego żłobka – po zakończeniu wspólnego
posiedzenia  Komisji  odbyło  się  to  spotkanie.  Poprosił  Burmistrza  o  wspólne  szanowanie  i  nie
zakazywanie pracownikom. Następnie odniósł się do sformułowania dotyczącego potrącenia diety
nieobecnym Radnym, które zostało zawarte w protokole i wyjaśnił, że powiedział, że jeżeli Radny
nie  uczestniczy  w  Komisji,  a  jednocześnie  nie  usprawiedliwił  się,  poprosił  by  wystąpić
o obniżenie diety. Myśli, że tymi słowami nikogo nie uraził. Kolejno zwrócił się do Radnej Haliny
Dąbrowskiej i wyjaśnił, że w Ustawie jest zapis, że Komisje są obowiązkowe tj. Komisja Skarg,
Wniosków i Petycji i Komisja Rewizyjna oraz  obligatoryjne tj. pozostałe Komisje.  Propozycja
Radnej Dąbrowskiej odnośnie  likwidacji Komisji jest niezgodna z przepisami. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  zgodził  się  z  wypowiedzią  Radnego  Koralewskiego
odnośnie odbycia spotkania z rodzicami żłobka. Poprosił, by taka taktyka była czyniona. Dodał, że
nie  ogranicza  prac  Komisji,  nie  ma  nawet  takiego  zamiaru.  Wyjaśnił,  że  zna  dobrze  Ustawę
o samorządzie gminnym. Prawo jest tak sformułowane, że można je różnie interpretować. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski –  poinformował,  że  rozmowa  odnośnie
konkursu trwała 40 minut, a nie padło żadne pytanie do Przewodniczącej Komisji konkursowej.
Przewodniczący komisji Budżetowej zaplanował odrębne posiedzenie Komisji, wiedząc o tym, że
za kilka dni odbędzie się wspólne posiedzenie Komisji. Były pewne ustalenia dotyczące Komisji
i Sesji, które zostały złamane.  W dniu dzisiejszym padło kilka razy stwierdzenie, że Sesja odbędzie
się 30 marca, o czym jeszcze nie informował. Poprosił o poważne traktowanie. Następnie odniósł
się do potrąceń diet Radnym, i wyjaśnił, że to podjęta uchwała przez radnych określa szczegółowo
potrącenia diet Radnym. 
Nikt nie miał więcej pytań do przedstawionego tematu. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że w ubiegłym tygodniu odbył się Konwent
Burmistrzów,  w  którym  uczestniczył  Przewodniczący  Rady.  Większość  omawianych  tematów
dotyczyła spraw samorządowych oraz miękkich projektów.

Ad. 7. Zapytania, sprawy różne.

Radny  Rober  Bejgier  -  zapytał  czy  wykonywanie  zdjęć  wodomierzy  będzie  cały  czas
praktykowane, czy była to tylko jednorazowa sytuacja. Zapytał czy są do tego podstawy prawne.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – wyjaśniła, że wydała takie polecenie z uwagi na otrzymaną
informację, że duża ilość liczników nie posiada legalizacji. Pracownik nie jest w stanie na miejscu
tego  zweryfikować,  dlatego  zostało  wydane  polecenie  o  robieniu  zdjęć  wodomierzy.  Zdjęcie
pozwoli na uzupełnienie stanu i roku produkcji licznika. Dodała, że zdarzają się również  incydenty,
że zużycie wody na budynku mieszkalnym od odczytu do odczytu wynosi 2m3. Wyjaśniła,  że  jako 
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właściciele wodomierzy mają do tego prawo. 

Radny Wojciech Małkiewicz –  zgłosił,  że  na wyjeździe  z  ulicy  Kościuszki  na drogę  krajową
powstały dziury. Uważa, że skoro Pan Wilczyński rusza z masą asfaltową i obiecał załatanie kilku
dziur, również te mógłby załatać. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  poinformowała,  że  jest  to  połączenie  z  drogą
krajową, porozmawia z Panem Wilczyńskim, jednak nie jest on chętny do sponsorowania łatania
dziur.

Radny  Wojciech  Małkiewicz  –  zgłosił,  że  na  byłym  terenie  wodociągów  wzdłuż  pobocza
w kierunku Domu Weselnego jest sterta śmieci, którą należałoby usunąć.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że w dniu dzisiejszym teren ten miał zostać
wysprzątany /sprzątanie pozimowe/, jednak deszcz w tym przeszkodził. 

Radna  Hanna  Kalinowska  –  poinformowała,  że  spadły  ceny  węgla  w  składach  węglowych,
zapytała czy jest brana pod uwagę obniżka ceny zakupu preferencyjnego węgla w Gminie.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że na chwilę obecną cena węgla pozostanie
bez  zmian.  Obniżenie  ceny  węgla  spowodowałoby  nierówne  traktowanie  mieszkańców Gminy,
którzy  dokonali  zakupu w najbliższym czasie.  Na chwilę  obecną Gmina posiada  około  90  ton
węgla, są propozycje od Ustawodawcy by akcja rozprowadzania węgla została przedłużona do lipca
i nie będzie ograniczeń limitu odbioru węgla dla mieszkańca. 

1952– 1954 – Radny Wojciech Małkiewicz wyszedł z Sali posiedzeń.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że podczas spotkania ustalono, że cena węgla
na chwile obecną pozostanie bez zmian, jednak cały czas będą mieć na uwadze jak sytuacja będzie
się rozwijać.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – poinformował, że Radni otrzymali na maila
materiały dotyczące RODO, zapytał czy Radni zapoznali się z tym materiałem. Wyjaśnił, że jest to
materiał,  który  ma  uczulić  Radnych.   Następnie  odczytał  pismo  od  Pełnomocnika  Marszałka
Województwa Kujawsko - Pomorskiego  ds. współpracy z jednostkami samorządu terytorialnego
dotyczące Europejskiego Korpusu Radnych. Dodał, że otrzymał również drugie pismo, podobnej
treści.  Wyjaśnił,  że  należy ze środowiska Radnych wybrać jedną osobę/  delegata/,  która będzie
reprezentowała  Radę.  Informację  z  danymi  wytypowanego  delegata  należy  przesłać   do  dnia
30 kwietnia 2023 roku.  Dodał, że na 27 marca otrzymał zaproszenie na spotkanie do Brodnicy,
w tej  sprawie.   W wyniku dyskusji  ustalono,  że  Radni  mają  się  zastanowić  i  delegat  zostanie
wytypowany na następnym posiedzeniu komisji w dniu 18 kwietnia 2023 roku.

Ad.8. Zakończenie.
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1954  zamknął posiedzenie
Komisji.
Protokół zawiera 16 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska
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